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۲۵درصد منابع در اختيار بازار غيرمتشکل پولي
رئيس کميسيون اقتصادي مجلس با بيان اينکه ۲۵ درصد منابع مالي 
کشور در اختيار بازار غيرمتشکل پولي است، گفت: بانک مرکزي بايد 
دقيق تر نظارت کند.به گزارش مهر، محمدرضا پورابراهيمي با اشاره 
به اينکه امار دقيقي از مؤسس��ات مالي غيرمجاز وجود ندارد، گفت: 
بانک مرکزي بايد به طور جدي بر روي اين مؤسسات نظارت کند؛ 
در برنامه ششم توسعه اختيارات زيادي را به بانک مرکزي داديم تا 
بتواند با اين اختيارات قانوني نظارت جدي تري را بر اين فرآيند در 
زمان تشکيل اين مؤسسات داشته باشد.رئيس کميسيون اقتصادي 
مجلس ش��وراي اس��امي افزود: برخي از مؤسسات مالي مجوزهاي 
خود را از وزارتخانه گرفتند و به بانک مرکزي ارتباطي نداشته اند که 
نمونه آن هم، تعاوني هاي زير نظر وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي 
اس��ت؛ اين در حالي اس��ت که مجوز برخي از موسس��ات باطل شده و 
ادامه فعاليت آن ها غيرقانوني بوده است و برخي هم مجوز فعاليت در 
محدوده مشخص را داشتند امّا آن را توسعه دادند.وي تصريح کرد: 
بانک مرکزي در هر صورت مکلف اس��ت بر اين مؤسس��ات نظارت 
دقيق و اعمال قانون کند تا مردم دچار مشکل نشوند.پورابراهيمي در 
باره مؤسسه کاسپين گفت: پارسال چندين جلسه در اين باره برگزار 
شد و جمع بندي ما اين بود که بانک مرکزي بايد برنامه زمان بندي 
را در سال ۹۶ به کميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسامي براي 
تعيين تکليف همة مؤسس��ات مالي ارائه کند .وي افزود: در ابتداي 
امسال در جلساتي با بانک مرکزي توافق کرديم تا برنامه زمان بندي 
را براي حل مش��کل کاس��پين به ما ارائه کنند.پورابراهيمي ادامه داد: 
بانک مرکزي گزارش��ي را در اين خصوص ارس��ال کردند که مورد 
قبول کميسيون اقتصادي مجلس شوراي واقع نشد و لازم است آن ها 
اقدامات عملي تر انجام دهند.وي اضافه کرد: هفته پيش دوباره نامه 
اي را به بانک مرکزي نوش��تيم مبني بر اينکه اگر برنامه مش��خص 
عملياتي براي حل مش��کل مربوط به مؤسس��ه کاسپين انجام نشود 
مجلس مکلف اس��ت بر اس��اس وظايف قانوني خود از طريق ماده 
۲۳۶، پرونده را به دستگاه قضايي ارجاع دهد.پور ابراهيمي گفت: در 
مجلس احراز کرديم که اشکالاتي بر بانک مرکزي وارد است امّا لازم 
است پرونده در دستگاه قضايي تعيين تکليف شود.رئيس کميسيون 
اقتصادي مجلس شوراي اسامي افزود: جمع بندي ما در کميسيون 
اقتصادي اين است که گزارش هاي بانک مرکزي تا به امروز مبناي 
بررسي نمايندگان مجلس شود.پورابراهيمي ادامه داد: سه شنبه هفته 
آينده دوباره با مجموعه مسؤلان بانک مرکزي جلسه خواهيم داشت 
و اقدامات بانک مرکزي را در اين يک هفته رصد مي کنيم.وي افزود: 
اگر در جلس��ه آينده کميس��يون اقتصادي و بانک مرکزي به جمع 
بندي نرسيم قطعاً اعمال ماده ۲۳۶ را به رأي مي گذاريم و در صورت 

تصويب، پرونده به مرجع قضايي ارجاع مي شود.

60 هزار نفر در سامانه کارورزي ثبت نام کردند
وزير تعاون ، کار و رفاه اجتماعي گفت: تاکنون ۶0 هزار نفر در سامانه 
کارورزي ثبت نام کرده اند که هر فرد در هر استاني ثبت نام کرده باشد 
براي برنامه توجيهي در سامانه فني و حرفه اي معرفي خواهد شد .

به گزارش ايرنا، علي ربيعي افزود: س��امانه کارورزي از برنامه هاي 
دولت يازدهم بود که در سال گذشته در برخي از استانها به صورت 
آزمايش��ي اجرايي و بعد از رفع اش��کالات در س��ال جاري به صورت 
سراسر عملياتي شد.وي ادامه داد: در مرحله اول و براي سال جاري 
بن��ا داري��م 1۵0 ه��زار نف��ر را ثبت نام کنيم و بي��ن ۶ تا ۹ ماه مراحل 
کارورزي برايشان در نظر گرفته شده است .وزير تعاون ، کار و رفاه 
اجتماعي اظهارداشت: اگر کارگاهي بعد از کارورزي نسبت به حفظ 
نيروه��ا اق��دام کند حق بيم��ه کارگري را دولت پرداخت خواهد کرد.
ربيعي در خصوص بس��ته توليد و اش��تغال س��تاد اقتصاد مقاومتي نيز 
گفت: اين موضوع در اجزاي ملي ، بخش��ي و اس��تاني اجرايي ش��ده 
اس��ت و رس��ته هاي آن نيز مش��خص شده است .وي اضافه کرد: در 
زمينه بسته توليد و اشتغال در بخش هاي آي. سي. تي و برخي ديگر 

از حوزه ها قراردادهاي بين المللي نيز منعقد شده است .

بخش کشاورزي مجبور به پرداخت ماليات بر 
ارزش افزوده است

جمال رازقي، رئيس اتاق شيراز با اشاره به معافيت بخش کشاورزي 
از پرداخت اين ماليات عنوان کرد: هر اصاحي بايد با محوريت توليد 
انجام شود پس بايد در تصميمات خود توليدمحور عمل کنيم. متأسفانه 
اين قانون توليد را زير پا مي گذارد. طبق آن، بخش کشاورزي بايد از 
پرداخت ماليات بر ارزش افزوده معاف باشد ولي امروز بخش صنايع 
تبديلي مجبور به پرداخت ماليات بر ارزش افزوده است در حالي که 
مشتريان آنها هيچ کدام ماليات بر ارزش افزوده را پرداخت نمي کنند.

در ادام��ه م��واد لايح��ه ماليات بر ارزش افزوده به طور موردي مطرح 
و بررس��ي ش��د. اعضاي مرکز پژوهش هاي مجلس نقطه نظرات 
بخش خصوصي را در مورد اين مواد دريافت کردند و مقرر ش��د در 
نشس��ت ديگري به بررس��ي و جمع بندي نهايي اين لايحه بپردازند.

بخش خصوصي بر اين باور است که بايد چتر مالياتي بيشتر و ميزان 
معافيت ها کمتر ش��ود بنابراين تأکيد دارد مناطق آزاد هم مش��مول 
ماليات بر ارزش افزوده شوند.در مورد تاريخ پرداخت ماليات هم معتقد 
اس��ت بايد تاريخ دريافت وجه صورت حس��اب به عنوان تاريخ تعلق 
ماليات محسوب شود. از طرف ديگر براي کالاهاي صنعتي به جاي 
لفظ معافيت، از نرخ ماليات صفر استفاده شود تا قابليت استرداد داشته 
باشند.تولايي يکي از آسيب هاي جدي اين قانون را عدم ارائه تعريف 
دقيق از مفاهيم دانست و گفت: نبايد براي ارائه تعاريف منتظر تدوين 
آيين نامه شويم بلکه بايد هر تعريفي به طور دقيق در متن قانون آورده 
شود.وي همچنين از مجلس درخواست کرد موضوع ماليات سبز و 
هر موضوع ديگري که ارتباطي به ماليات بر ارزش افزوده ندارد را از 

اين لايحه خارج کنند. اين قانون نبايد سنگين شود.

نبود نظارت بانک مرکزي در دولت قبل بر 
تعاوني هاي اعتباري

مع��اون ام��ور تع��اون وزير تعاون، کار و رف��اه اجتماعي گفت: ما در 
دولت يازدهم براي تاسيس تعاوني هاي اعتباري آزاد مجوز نداديم 
و مجوزه��ا متعل��ق ب��ه دولت قبل اس��ت. در دولت يازدهم فقط به 
تعاوني اعتباري گروه هاي ش��غلي در داخل ادارات و س��ازمان ها و 
کارخانج��ات مجوز داديم ک��ه اين تعاوني هاي اعتباري به فعاليت 
مشابه قرض الحسنه طبق ضوابط و مقررات بانک مرکزي فعاليت 
مي کنند. حميد کانتري، معاون امور تعاون وزير تعاون، کار و رفاه 
اجتماعي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ايلنا با اشاره به مشکات 
موسسات مالي و اعتباري کاسپين و نقش تعاوني هاي اعتباري در 
ايجاد مش��کل براي اين قبيل موسس��ات، گفت: مجوز تعاوني هاي 
اعتباري مشکل دار کنوني در دولت قبل صادر شد. براي اين قبيل 
تعاوني هاي اعتباري در دولت قبل به صورت گسترده مجوز صادر 
شد و اين تعاوني ها نيز عمدتا پا را از چارچوب مجوزي که داشتند 
فراتر گذاش��ته و حوزه فعاليت خود را گس��ترش دادند. متاس��فانه در 
دول��ت قب��ل وزارت تع��اون و بانک مرکزي وقت نيز نظارت لازم را 
نداشتند و وظايف نظارتي خود را انجام ندادند، در نتيجه تعاوني هاي 
اعتباري از مس��ير قانوني و چارچوب و ضوابط تعيين ش��ده خارج 
شدند. وي افزود: در دولت يازدهم با تصويب شوراي پول و اعتبار، 
زي��ر نظ��ر بانک مرکزي و ب��ا همکاري قوه قضاييه و وزارت تعاون 
نس��بت به س��اماندهي اين تعاوني هاي اعتباري اقدام ش��د. در حال 
حاضر نيز با مسئوليت محوري بانک مرکزي، ضمن توجه به حقوق 
سپرده گذاران، ساماندهي تعاوني ها در بانک ها و موسسات اعتباري 

مورد قبول ادامه دارد.

پيشخوان

اقتصاد كلان

اقتصاد کشور در حال تغيير است. از رکود به رونق؛ 
اين را آمارها حکايت مي کنند، نشان به آن نشان 
که در سال ۹۲ يعني زماني که دولت يازدهم شکل 
گرفت، نرخ رشد اقتصادي منفي بود اما حالا نرخ 
رش��د اقتصادي بدون نفت به رش��د چشمگيري 
رس��يده اس��ت و به گواه امارها؛ رشد اقتصادي در 
س��ال ۹۵ دولت روحاني با احتس��اب نفت 8.۳ و 

بدون نفت به ۶.۳ درصد رسيده است. 
اما با گذش��ت 4 س��ال، اين رشد در اقتصاد کشور 
به نوعي قابل درک نيست به ويژه در نزد مردم و 
برخي از توليدکنندگان. اين موضوع باعث ش��ده 
ت��ا منتق��دان دولت اين را ب��ه رکود معني کرده و 

اقتصاد را افسارگسيخته توصيف کنند.
اي��ن در حال��ي اس��ت که بنا به اظه��ارات برنامه 
ريزان اقتصادي دولت و کارشناس��ان اقتصادي، 
از زم��ان آغ��از به کار دول��ت يازدهم تاکنون 
،تغيير و تحولات اساس��ى در س��طوح مختلف به 
وقوع پيوس��ته ک��ه مى توان ب��ه کاهش ميزان 

تورم و نرخ بهره بانک ها اشاره کرد.
البته هنوز چالش��هاي بسياري در اين مورد وجود 

دارد که خود دولتيان نيز به آن اذعان دارند.
قواني��ن و مقررات��ي هن��وز وج��ود دارد که توليد 
کنندگان و از جمله اقتصاد را با چالشهايي مواجه 
س��اخته است. حذف و اصاح اين قوانين نيازمند 
تدبير مناس��ب در اين زمينه اس��ت چرا که پيش از 
اين هر دولتي که روي کار آمده بر اساس شرايط 
و س��ايق دس��ت به اصاح قوانين زده است که 
بافاصاه با تغيير دولتها دوباره قوانين و مقررات 
را دس��تخوش تغييرمي ش��وند. حالا دولت بايد در 
اين زمينه اقدامات مناسبي را اتخاذ کند. اقداماتي 
که بر مبناي س��ند چش��م انداز توسعه و بر اساس 
سياس��ت هاي کلي نظام تدوين شود.هر چند که 
دول��ت فعل��ي تا حدودي در اي��ن زمينه گامهايي 

برداش��ته اس��ت اما کافي نيست. به طور مثال بايد 
به حذف قواانين زايئد و بيشماري که در گمرک 
اجرا مي شد اشاره کرد که دولت يازدهم توانست 
ب��ا ح��ذف اين قوانين ح��الا راه صادرکنندگان را 
هموار کرده است. اما مشکل صادرکنندگان و به 
ويژه توليد کنندگان تنها تس��هيل امور صادراتي 
نبوده و نيست بلکه حلقه مفقوده در همان چرخه 
اوليه نهفته است.چر خه اي که در ابتدا دچار نقص 
است و باعث شده تا توليد کنندگان بيش از پيش 

نيازمند تفس در هواي صادرات دارند.

معضل ارزي ���
از جمله مش��کاتي که س��د راه توليد و صادرات 
در گذار از رکود اس��ت، نرخ ارز اس��ت. اين نرخ و 
نوسان هاي آن موچب شده است تا صادرکنندگان 
و توليد کنندگان با مش��کات عديده اي مواجه 
شوند. اکنون صادرکنندگان معتقد هستند که نرخ 
ارز باعث شده تا محصولات کشور براي ورود به 
بازارهاي جهاني با معضل اساسي روبه رور شده 
است. آنها اصرار دارند که نرخ ارز به صورت واقعي 
تعيين شود و بر اساس نرخ شناور بازار ارائه شود.به 

همين دليل است که مهدي پورقاضي عضو اتاق 
بازرگان��ي اي��ران در گفت وگو با خبرنگار روزنامه 

تجارت بر اين موضوع تاکيد دارد.
وي مي گويد: اولين گام اين اس��ت که بايد دولت 
هر چه سريعتر تکليف نرخ ارز را مشخص کند و 
بانک مرکزي به تعهد قانوني خود براي تک نرخي 
کردن ارز عمل کنند يا لااقل قيمت ارز مبادله اي 

را به قيمت بازار آزاد نزديک کند.
به گفته وي، در حال حاضر روند موجود از رانتي 
در بازار حکايت مي کند که بيشتر به تداوم واردات 

تمايل دارد.
نقدينگي و جذب سرمايه ���

موضوع ديگراينکه توليد کنندگان و صادرکنندگان 
براي رشد توليد و صادرات خود نياز به نقدينگي 
و جذب س��رمايه دارند و در حال حاضر صندوق 
توسعه ملي در اين زمينه مي تواند کمک مناسبي 
ب��راي اي��ن گروه باش��د اما ب��ه دلايلي همچون 
بوروکراسي سنتي، غير مدرن و سليقه گرا عما 
صندوق توس��عه ملي نتوانسته است نقش خود را 

در اين زمينه به خوبي ايفا کند.
يکي ازدلايل اين امر وجود بهره و سود هاي متغير 
بانکي است. بانکها براي سود جويي در اين زمينه 
نهايت سواستفاده را داشته اند و نبود سياستگذاري 
مناس��ب در بخش بانکي به اين موضوع التهاب 
داده اس��ت. لذا در اين زمينه بايد قوانين ش��فاف 
سازي شود تا صندوق با همراهي بانکها به کمک 
ص��ادرات بيايند.ب��ه گفته پور قاضي؛ دولت آينده 
براي صادرات محور باشد و بر اساس آن اقدامات 
لازم را ب��راي کاه��ش و ح��ذف محدوديت هاي 
صادرات��ي ب��ردارد. افزايش ص��ادرات کالايي با 
رش��د ارزش افزوده مي تواند توليد کنندگان را به 
سمت صادرات با کيفيت همرا با جذب بازارهاي 
جدي��د هداي��ت کن��د.در ه��ر حال م��ى ت��وان 
گف��ت، اگ����ر رفتار ها، حماي����ت از تولي��دات 
ب��ه وي��ژه بانکها، ص��ادرات مح��ور باش����د، 
ارزش اف��زوده بخش هاى مختلف اقتصادى زياد 
خواهد ش����د و اثر تورمى هم کمتر مى ش����ود. 
در اي����ن مي��ان افزاي����ش درآمدهاى حاصل 
از ص����ادرات غيرنفت��ى و صنعت����ى و خدمات 
فن��ى و مهندس����ى در کنار کنت��رل پايه پولى 
کم����ک مى کند، نرخ ت����ورم روندى کاهنده 
داشته باش��د که همراه با توسعه توليد، به معناى 

خروج غيرتورمى از رکود اقتصادى است.

 »تجارت« چالشهای تولیدکنندگان در گذار از رکود را بررسی کرد؛

نیاز اقتصاد ایران به هوای صادرات 

۳۰درصد بازار وارداتي افغانستان در اختیار ایرانتحقیق وتفحص از بانک مرکزي قوت گرفتقیمت سکه نزولي شد
در بازار ديروز سکه تمام طرح جديد يک 
ميليون و 1۹۷ هزار تومان و دلار آمريکا 
۳۷۳8 تومان عرضه مي ش��ود که قيمت 
س��که نس��بت به روز سه شنبه کاهش ۵ 

هزار توماني را نشان  داد.
به گزارش تجارت، هر گرم طاي 18 عيار نيز 114 هزار تومان 
قيمت دارد و همچنين نيم س��که و ربع س��که به ترتيب ۶40 و 

۳۶۵ هزار تومان عرضه شد.
همچنين اونس براي معامات در بازار جهاني طا 1۲۶۳ دلار 

داد و ستد شد.
انگلس��تان  پون��د  توم��ان،   4۲۳۵ ي��ورو  ارز  ب��ازار  در 
فروخت��ه توم��ان   108۳ ترکي��ه  لي��ر  و  توم��ان   48۳8 

 شد.

عض��و کميس��يون اقتصادي مجلس با 
اش��اره به نامه ن��گاري رئيس کل بانک 
مرک��زي ب��ا لاريجان��ي در خصوص 
مؤسس��ه کاس��پين گف��ت: در صورت 
عدم اج��راي قان��ون در خص��وص اين 

نوع مؤسس��ات کميس��يون اقتصادي تحقيق و تفحص از بانک 
مرکزي را در دستور کار قرار خواهد داد.شهاب نادري در گفتگو 
با پويا، گفت: مؤسس��اتي مانند کاس��پين، ثامن الحجج و ميزان 
از مؤسس��ات غيرمجازي اس��ت که بنا بود تا پايان س��ال 1۳۹۵ 
تعيين تکليف شوند.وي گفت: در صورت عدم رسيدگي به اين 
موضوع از سوي بانک مرکزي کميسيون اقتصادي ناچار است 
بر اساس ماده ۲۳۶ آئين نامه داخلي مجلس، تحقيق و تفحص 

از بانک مرکزي را کليد بزند.

مديرکل دفتر بازرگاني کشورهاي آسيا 
و اقيانوسيه سازمان توسعه تجارت قاره 
آس��يا را مهم ترين بازار صادراتي ايران 
دانس��ت و گفت: در حال حاضر حدود 
۳0 درصد از کل بازار وارداتي کشوري 

چون افغانستان در اختيار ايران قرار دارد.
سيد مجتبي موسويان در گفت وگو با ايسنا، اظهار کرد: در حال 
حاضر بازار واردات کشوري چون افغانستان حدود ۷.۵ ميليارد 
دلار اس��ت که از اين رقم حدود ۲.۵ ميليارد دلار س��هم کش��ور 
ايران بوده و به عبارتي مي توان گفت که ۳0 درصد از واردات 

اين کشور از طريق ايران تامين مي شود.
وي اف��زود: پاکس��تان نهمي��ن بازار صادراتي ايران به ش��مار 

مي رود.

معاون امور اقتصادي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي 
گفت: رتبه ايران در شاخص هاي کسب و کار در چهار 
س��ال اخي��ر ۳۲ رتب��ه بهبود يافت��ه و افق برنامه ريزي 
مناس��ب براي بنگاه ها با بهبود فضاي کس��ب و کار به 

وجود آمده است.
ب��ه گ��زارش تجارت، ميرزايي معاون اقتصادي وزارت 
تعاون، کار ور فاه اجتماعي در نشس��ت علمي » دولت 
دوزادهم و سياست هاي کان و خرد؛ چارچوبي براي 
رونق بخشي به فعاليت هاي بنگاه هاي اقتصادي" که 
در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي برگزار شد گفت: 
يکي از وظايف دولت دوازدهم گذر از سياست گذاري 
کان اقتصادي به سياس��ت گذاري خرد اس��ت يعني 
دولت بايد بر حل وفصل مسائل بنگاه هاي صنعتي از 

طريق کلينيکال تمرکز داشته باشد.
وي با بيان اينکه معتقديم براي سياس��ت گذاري حل 
مس��ائل بنگاه ها حتماً سياس��ت گذاري چند سطحي، 
کان و خرد بايد رعايت شود گفت: دولت يازدهم در 
دو سطح نهادي گام هاي بزرگي برداشته و در گام هاي 
بعدي وظيفه دولت دوازدهم گذر از سياس��ت گذاري 
کان به سياست گذاري خرد است. يعني تمرکز جدي 
ب��ر حل و فصل مس��ائل بنگاه ه��اي صنعتي از طريق 
کلينيکال يا تمرکز بر مسائل خاص منطقه اي و رشته 

اي و بنگاه هاي صنعتي است .
وي با اشاره به اينکه همه بنگا ها را نمي شود با مسئله 
شناسي يکسان ارزيابي کرد گفت: مواجهه ما با بنگاه ها 
يک موجهه کلينيکال بوده يعني با پذيرش اين مسئله 
که بنگاه ها با توجه به مقياس فعاليت ، اقتضاي نحوه 
مالکي��ت و مديري��ت و همچنين به اقتضاي رش��ته و 
موضوع فعاليت و منطقه اس��تقرار ، مس��ائل مختلفي 
دارند .ميرزايي افزود: اگر چه ممکن است يک يا چند 
مشکل کم و بيش مشترک در اين صنايع وجود داشته 
باشد اما مسائل شان با هم متفاوت است. و حتي در يک 
صنعت هم مسائل مختلف باشد و اين نيازمند شناخت و 

سياست گذاري درست بر اساس اين شناخت است.
معاون امور اقتصادي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي 

گفت: در دولت يازدهم چند گام اصلي براي سياس��ت 
گذاري اقتصادي برداشته شده که يکي از آنها در حوزه 
نهادي است که باعث شد طي چهار سال گذشته رتبه ما 
در محيط کسب و کار از 1۵۲ با 1۲0 بهبود پيدا کند.

وي تاکي��د کرد: در ش��اخص رقاب��ت پذيري اقتصاد، 
ادراک عمومي فس��اد، ش��اخص ن��وآوري اقتصادي، 
آزادي اقتصادي و ساير شاخص هايي که اصطاحا به 
آنها عملکرد نهادي گفته مي شود، بهبود قابل توجهي 
داش��تيم .ميرزايي با بيان اينکه البته هنوز وضعيت ما 
نس��بت به ابتداي دولت نهم وضعيت مطلوبي نيس��ت 
خاطر نشان کرد: دولت نهم در بسياري از موارد وضعيت 
ش��اخص هاي نهادي را با نوعي س��قوط مواجه کرد. در 
ش��اخص فس��اد و بهبود فضاي کس��ب و کار در رتبه 
کس��ب و کار از رتب��ه 88 ب��ه رتب��ه 1۵۲ تنزل کرديم و 
در ش��اخص ادراک عمومي فس��اد از رتبه 80 به 1۷0 

تنزل پيدا کرديم.
وي تاکيد کرد: تخريب شاخص هاي نهادي به سرعت 
پرداخت مي شود اما بهبود آنها به تدريج انجام مي شود. 
به گفته معاون امور اقتصادي وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتاعي در حوزه سياست گذار کان نيز عملکرد دولت 
يازدهم خوب و قابل قبولي اس��ت بود چرا که کاهش 
تورم از حدود40 درصد به کمتر از 10 درصد و دستيابي 
به آرزوي ديرين رسيدن به تورم تک رقمي شدن تورم، 
کاهش نسبي نرخ سود بانکي، ثبات در بازار ارز، که ما 
کمترين نوسانات ارزي را در تما دولت هاي گذشته در 

دولت يازدهم اتفاق افتاد.

بهبود ۳۲ رتبه اي ايران در شاخص هاي کسب و کار
رئيس کميس��يون ماليات، کار و تأمين اجتماعي اتاق 
ايران بر اين باور است که تا به امروز هيچ کس در مورد 
ماليات ارزش افزوده صحبت نکرده، بلکه تنها در مورد 

پيش نويس لايحه آن مذاکره شده است.
ب��ه گ��زارش تج��ارت به نقل از ات��اق بازرگاني ايران، 
محمود تولايي، در نشس��ت مش��ترک اعضاي مرکز 
پژوهش ه��اي مجل��س با جمعي از اعض��اي پارلمان 
بخ��ش خصوص��ي، اظهار کرد: تا به امروز هيچ کس در 
مورد ماليات ارزش افزوده صحبت نکرده، بلکه تنها در 
مورد پيش نويس لايحه آن صحبت کرده ايم. کشور با 
ساختارها و اهدافي که براي خود تعريف کرده به طور 
حت��م باي��د به فراتر از قانوني که به صورت آزمايش��ي 

اجرايي شد، برسد.
رئي��س کميس��يون مالي��ات، کار و تأمي��ن اجتماعي 
ات��اق اي��ران با انتقاد از اينکه ت��ا به امروز بازخوردي از 
وزارت اقتص��اد در م��ورد نتايج و روند اجراي ماليات بر 
ارزش افزوده در کشور نداشتيم، تأکيد کرد: مطالعه اي 
از پيامدهاي اجراي قانون آزمايشي ارائه نشد. هيچ کس 
به عارضه يابي و آس��يب هايي که اين قانون بر اقتصاد 
کشور وارد آورد توجه نکرد و در همين وضعيت دولت 
پيش نويس لايحه را تقديم مجلس کرد. اگر قرار بود 
از آنچه نتايج اجراي آزمايشي قانون بود، درسي نگيريم 

پس چرا آن را به صورت آزمايشي اجرا کرديم؟
وي ادام��ه داد: از ابت��دا گفت��ه مي ش��د هدف ماليات بر 
ارزش افزوده، شفاف س��ازي اقتصاد اس��ت. آيا اجراي 
آزمايش��ي آن اين هدف را محقق کرد؟ پاس��خ واضح 
اس��ت. گفته مي ش��د دايره ش��مول اي��ن قانون همه 
زنجيره هاس��ت و عدالت مالياتي اتفاق مي افتد. آيا در 
پايان 10 س��ال عدالت مالياتي در کش��ور جاري ش��د؟ 
پاس��خ اين س��وال هم واضح است. متأسفانه اين هدف 
هم محقق نشد.اين عضو هيات نمايندگان اتاق ايران 
تصري��ح ک��رد: قرار بود اين قانون به کمک توليد بيايد 
ول��ي فري��اد توليد را درآورد. براي توليد چالش به وجود 

آورد و هزينه هاي آن را افزايش داد.
به اعتقاد تولايي، در اصاحيه ماليات هاي مس��تقيم، 

شفاف سازي به طور جدي موردتوجه قرار گرفت و در 
چندين ماده اين مسئله مطرح شده است.

رئيس کميس��يون ماليات اتاق ايران از رعايت نش��دن 
مباح��ث حقوق��ي در پيش نويس لايح��ه انتقاد کرد و 
ص��دور دو حک��م متفاوت از يک دفتر براي يک مؤدي 
خ��اص را اقدامي غيرمنطق��ي توصيف کرد و گفت: در 
اين لايحه به واحدهاي اقتصادي تکليف شده هر سه 
ماه اظهارنامه بدهند. آيا بنگاه هاي کوچک توان اين را 
دارند؟ البته اين جدا از تکاليف ديگري است که در قانون 
ماليات هاي مستقيم به عهده مؤدي گذشته شده است. 
از طرفي ش��اهد هستيم که بنگاه ها چندين اظهارنامه 
ارائه کرده اند اما هنوز سازمان، آن ها را بررسي نکرده و 

از آن بدتر اينکه طبق قانون الزامي به اين کار ندارد.
تولاي��ي تصري��ح ک��رد: قرار بود در اين قانون س��طح 
را بي افزايي��م و ش��بکه توزي��ع را ه��م وارد کنيم ولي 
درنهاي��ت عم��ق آن را زياد کرديم و س��هم ماليات بر 
ارزش افزوده واحدها از ۵ درصد به 10 درصد در برنامه 
شش��م توس��عه رسيد. اين قانون براي کسي که شفاف 
عمل مي کند هزينه بر است ولي آنهايي که زيرزميني 
اق��دام مي کنند بدون پرداخت هيچ هزينه اي کارهاي 
خود را جلو مي برند.وي پيش��نهاد داد: بهتر اس��ت اتاق 
اي��ران و مرکز پژوهش ه��اي مجلس به طور جداگانه 
آنچه به عنوان ماليات بر ارزش افزوده اجرا شده است 
را بررس��ي و عارضه ياب��ي کنن��د و پ��س از جمع بندي 
ب��ا يکديگ��ر، مجلس زمينه تصوي��ب و اجراي قانون 

دائمي آن را مهيا سازد.

ماليات بر ارزش افزوده نتوانست اهداف را محقق کند

شاخص رفاه خانوار شهري به آرامي در حال رشد است
 

مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسامي در تازه ترين گزارش 
خود اعام کرد، شاخص رفاه خانوار شهري پس از يک افت و 

خيز ش��ديد در دولت هاي نهم و دهم، رش��د مايمي را در دولت 
يازدهم تجربه کرد.

ب��ه گ��زارش تج��ارت ، مرک��ز پژوهش هاي مجلس ش��وراي 
اسامي براي سنجش سطح رفاه خانوار شهري، نسبت هزينه 
خوراکي به کل هزينه خانوار شهري را ماک قرار داده و کاهش 

آن را به منزله افزايش سطح رفاه تلقي کرده است.
گزارش ياد ش��ده نش��ان مي دهد، نسبت هزينه خوراکي به کل 
هزينه خانوار شهري از اواسط دولت ششم روند کاهشي به خود 
گرفته و در س��ال هاي 1۳8۶ و 1۳8۷ که مصادف با مديريت 
اقتصادي دولت نهم است، به کمترين ميزان خود رسيده است. 
اما پس از اين دو س��ال رو به افزايش گذارده و در س��ال 1۳۹1 
که مصادف با مديريت اقتصادي دولت دهم است، رکورد خود 

را در 11 سال قبل از آن شکسته است.
بنا به اين گزارش، نسبت هزينه خوراکي به کل هزينه مصرفي 
خانوار از سال 1۳۹۳ به بعد با مديريت اقتصادي دولت يازدهم 
، بار ديگر روند کاهشي به خود گرفته و به آرامي در حال تنزل 
اس��ت.مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسامي که تغييرات 
نس��بت ياد ش��ده را در بازه زماني 1۳۶8 تا 1۳۹4 )که از ابتداي 

کار دولت پنجم تا يکسال مانده به پايان کار دولت يازدهم را در 
بر مي گيرد( بررسي کرده؛ به اين نتيجه رسيده است که تنها در 
دولت دهم است که نسبت هزينه مصرفي به کل هزينه خانوار 
در انتهاي دوره بيش��تر از ابتداي دوره بوده و بر همين اس��اس 
تصري��ح ک��رده : »تنها در دولت دهم وضعيت رفاهي خانوار در 
انتهاي دوره بدتر از ابتداي دوره بوده و در ساير دولتها اين روند 
کاهشي حفظ شده است«.بر اساس گزارش مرکز پژوهش هاي 
مجلس ، شاخص حداقل دستمزد حقيقي در بازه زماني ياد شده 
روند افزايش��ي داش��ته اس��ت. تورم از مؤلفه هاي اصلي تعيين 

حداقل دستمزد است.
بيشترين رشد دستمزد حقيقي در دولت پنجم و کمترين آن در 

دولت دهم رخ داده است.
يافته ها همچنين نش��ان مي دهد در دوره اول دولت ها معمولا 
دستمزد حقيقي رشد بيشتر و در دوره دوم به دليل سياست هاي 
انبساطي که تورم زا هستند، دستمزد حقيقي رشد کمتري داشته 
اس��ت.در دولت دهم )1۳۹۲-1۳88( ش��اهد بيشترين کاهش 
در دس��تمزد حقيقي هس��تيم و س��ال 1۳8۹ که پرداخت يارانه 
نقدي ش��روع ش��ده، رشد دس��تمزد حقيقي، کاهش شديدي را 

تجربه کرده است.
تنه��ا در دولت ه��اي هفتم و هش��تم )دولت اصاحات( حداقل 

دستمزد حقيقي همواره رشد مثبت داشته است.
ضريب جيني، شاخصي براي سنجش نابرابري در توزيع درآمد 
در جامعه است و دامنه تغيير آن بين صفر و يک قرار دارد. هر چه 
ضريب جيني به يک نزديک تر ش��ود، وضع نابرابري درآمد در 
جامعه بدتر است.بر اساس گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس 
شوراي اسامي، ميانگين اين شاخص براي دولت هاي پنجم، 

ششم، نهم و يازدهم تقريباً شبيه به هم است.
ضريب جيني که از اواس��ط دولت هفتم به طور چش��مگيري 
رو به کاهش نهاده ، در س��ال هاي 1۳8۷و 1۳8۹ ) دولت نهم 
ودهم (به کمترين س��طح رس��يده، س��پس تا اواسط کار دولت 
يازدهم روند صعودي به خود گرفته و از س��ال 1۳۹4 بار ديگر 
رو به کاهش گذارده است. به عبارت ديگر از سال 1۳۹4 توزيع 

درآمد بهتر شده است.
مرک��ز پژوهش ه��اي مجلس کاهش ش��ديد ضريب جيني در 
دولت هاي نهم و دهم را به اجراي قانون هدفمند کردن يارانه ها 

نسبت داده است.


